



论文摘要

中南大学学报(自然科学版)

ZHONGNAN DAXUE XUEBAO(ZIRAN KEXUE BAN)

Vol.40 No.6 Dec.2009

[PDF全文下载] [全文在线阅读]

文章编号: 1672-7207(2009)06-1476-06

烧结优化配矿模型的设计与软件开发

袁晓丽¹, 范晓慧², 万新¹, 陈许玲², 胡林¹, 张明远¹, 杜长坤¹

(1. 重庆科技学院 冶金与材料工程学院, 重庆, 401331;
2. 中南大学 资源加工与生物工程学院, 湖南 长沙, 410083)

摘要: 针对铁矿石烧结配矿的特点, 提出2种获得合适配矿方案的方法; 应用BP神经网络技术和遗传优化技术分别建立烧结矿质量模拟模型和烧结寻优配矿模型; 采用Visual C++ 6.0与Matlab混合编程的方式, 开发烧结优化配矿模型的系统软件。研究表明: 烧结矿质量模拟模型具有良好的泛化能力和自适应能力, 并且预报准确率较高, 转鼓强度预报命中率为90%, 抗磨强度为86.67%, 筛分指数为83.33%; 采用烧结寻优配矿模型得到的优化配矿方案既可满足铁矿石供应情况, 又可保证烧结矿的质量指标, 优化效果明显, 烧结优化配矿模型的系统软件实用性强, 具有强大的存储、计算、预报和优化等功能。

关键字: 烧结; 优化配矿; 质量模拟模型; 寻优配矿模型

Design and development of optimizing iron ores matching model and software

YUAN Xiao-li¹, FAN Xiao-hui², WAN Xin¹, CHEN Xu-lin², HU Lin¹, ZHANG Ming-yuan¹, DU Chang-kun¹

(1. School of Metallurgy and Materials Engineering, Chongqing University of Science and Technology, Chongqing 401331, China;
2. School of Resources Processing and Bioengineering, Central South University, Changsha 410083, China)

Abstract: Two methods to obtain a proper iron ores matching scheme were put forward. Sinter quality simulating model and optimizing iron ores matching model were built by using BP neural network technology and genetic algorithms technology, respectively. In addition, the software of optimizing matching ores system model was developed using a mixing programming mode of Visual C++ 6.0 development tool and Matlab programming language. The results show that the sinter quality simulating model has good generalization and self-adaptation abilities. Moreover, this model has a high predictive hit-ratio. The predictive hit-ratio for tumbler strength, abrasion strength and screen index are 90%, 86.67% and 83.33%, respectively. The optimizing iron ores matching model can give the best iron ores matching scheme, which makes the cost lower and the quality of sinter good. The optimizing iron ores matching model has a good optimizing effect. The software of optimizing matching ores system model has some advantages such as good practicability, as well as powerful functions of storage, calculation, prediction and optimization.

Key words: sintering; optimization iron ores matching; model of sinter quality; optimizing iron ores matching model

有色金属在线 中国有色金属权威知识平台

版权所有：《中南大学学报(自然科学版、英文版)》编辑部

地 址：湖南省长沙市中南大学 邮编： 410083

电 话： 0731-88879765 传真： 0731-88877727

电子邮箱： zngdx@mail.csu.edu.cn 湘ICP备09001153号